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Stabilizáció és innováció 
a Magyar Sakkszövetség 2019-2023 közötti munkájának összefoglalója 

Top 10+1 – az MSSZ elmúlt négy évének 11 legfontosabb eredménye 

 1.       Megszerveztük a FIDE elnökségének 2019 őszi budapesti ülését, elnyertük a 2024. évi 
Sakkolimpia megszervezésének jogát, 6 milliárdos kormánygaranciát kaptunk a rendezésre, majd 
szerződést kötöttünk a lebonyolításra. 

2.       Az előző elnökségek időszakai alatti adminisztrációs és pénzügyi problémákat rendbe tettük. 

3.       Újjászerveztük az Ifjúsági Bizottságot, és új stratégiát alkottunk az ifjúsági sakkozásban. 
Átalakítottuk és újraindítottuk a központi sakk-utánpótlás nevelést Maróczy Géza Utánpótlás 
Központ néven. 

4.       Az NB-s díjazást integrált pontrendszer alapú díjazássá alakítottuk, és a költségkeretét 
megdupláztuk. 

5.       Válogatottjaink minden jelentős világeseményen jelen voltak és legtöbbször elismerésre méltó 
eredményeket mutattak fel. 

6.       Érmet hoztunk haza minden Mitropa kupáról, alapítói voltunk a Mitropa Association-nek. 

7.       Három csapattal, eredményesen vettünk részt a szenior sakk-világeseményeken. 

8.       Felkaroltuk a fogyatékosok sakkozását, világeseményeken vettünk részt, és a világon elsőként 
parasakk országos bajnokságokat szerveztünk. 

9.       Láthatóvá tettük az MSSZ-t és a magyar sakkozást. 

10. A Magyar Sakkvilág magazin a működéséhez az eddiginél biztonságosabb környezetet kapott. 

+1.   Az MSSZ állami támogatásai növekvő tendenciát mutatnak. 2019 és 2022 között évenkénti 
sorrendben 78, 103, 46 (a válság közepén), majd 128 millió forint állami támogatást sikerült 
megszereznünk. 

Az elmúlt négy év a II. világháború utáni évekegyik legnehezebb időszaka volt, és ez a korszak még 
nem ért véget: COVID-19 világjárvány, energiaválság, a közvetlen szomszédunkban háború, amelyek 
egytől egyig hatással voltak a sportvilágra, nem kímélve a sakktársadalmat sem. A Magyar 
Sakkszövetségnek azonban a legnehezebb időkben is helyt kell állnia, a sakkélet nem állhat meg, és 
még ha közben a versenyrendszerünk sérüléseket is szenvedett, törekednünk kellett arra, hogy a 
leghamarabb visszatérjünk a normális kerékvágásba, a víz felszínén tartsuk a szövetséget, sőt, érdemi 
eredményeket is fel tudjunk mutatni. 

Igyekeztünk alkalmazkodni a sajátos helyzetekhez. Amikor kellett, hibrid versenyrendszerre, online 
sakkra való erőforrás-átcsoportosítással vagy épp szükségszerű korlátozásokkal éltünk, amikor pedig 
lehetett, azonnal visszaváltottunk a tábla melletti sakkozáshoz. Mindvégig törekedtünk rá – sikerrel –, 
hogy az anyagi helyzetünk a lehetőségekhez képest javuljon, a szakmai munka pedig folyamatosan, 
sőt egyre jobb minőségben zajlott. 

Láthatóbbá tettük a sakkot Magyarországon, nemzetközi szinten számos remek sporteredményt és 
sportdiplomáciai sikert könyveltünk el. Az ifjúsági nevelést új mederbe tereltük, objektív támogatási 
rendszert dolgoztunk ki, a központi edzőtáborokat rendszeressé és minőségivé fejlesztettük. Emellett 
nagy figyelmet fordítottunk a szeniorokra és a fogyatékosokra is. 

Az elnökség sok korábbi jó gyakorlatot megtartott, és számos újdonságot vezetett be, megcélozva a 
korábbinál hatékonyabb, szabályszerűbb működést. A szövetségi iroda ajtaja mindig nyitott volt bárki 
számára panaszok, észrevételek, javaslatok megtételéhez, és versenytermeinkben versenyekkel, 
képzésekkel és egyéb programokkal fenntartottuk a pezsgő sakkéletet. 
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Válogatottak és nemzetközi versenyek 

Sakkolimpia 2022 

Az indiai Chennaiban megrendezett sakkolimpia komoly szakmai 
és szervezési kihívások elé állította a szövetséget. Az azóta román 
színekbe „átigazolt” Rapport Richárd és az olimpia előtt két 
nappal Covid fertőzés miatt kiesett Gledura Benjámin nélkül 
kellett nekivágnunk az eseménynek, ám a részvételhez 
megszerzett 25 millió forintos állami támogatásnak és a felkészítő 
edzők, szövetségi kapitányok kiváló munkájának köszönhetően jó 
eredményt értünk el. 

A férfiak nyolcadik helye egyértelmű siker. Kihoztuk a 
maximumot a lehetőségeinkből, csapat végül ÉLŐ 
pluszban zárta a tornát, és a három erősebb ellenfél ellen 
(Hollandia, Ukrajna, Irán) 50%-os teljesítményt ért el. 
Erdős Viktor, Berkes Ferenc és Bánusz Tamás fantasztikus 
teljesítményt nyújtottak az egész verseny alatt, a 
stabilitásáról híres Erdős Viktor sok fontos partit nyert az 
éltáblán, ráadásul ő az egyetlen, aki pihenőnap nélkül 
játszotta végig a versenyt. Berkes Ferenc vereség nélkül és négy győzelemmel járult hozzá az 
eredményünkhöz, szakmailag kiemelkedő színvonalon játszott. Bánusz Tamás tábláján a negyedik lett. 

Női csapatunk tizenegyedik helyezése nem kiemelkedő, 
azonban teljességgel elfogadható, nyolc csapatot 
vertünk meg. A csapatból ki kell emelni Hoang Thanh 
Trang teljesítményét, aki 10-szer ült asztalhoz, és egyszer 
sem állt fel vereséggel. Stabil játékkal tartotta az egyes 
táblát, igazi vezére volt a csapatnak, az utolsó fordulóban 
pedig kulcsfontosságú győzelmet aratott. Gaál Zsóka 
bemutatkozása a válogatottban fantasztikusan sikerült, 
nyolc alkalommal győzött. 

Online Sakkolimpia 2020 

Mivel a 2020-ra tervezett oroszországi Sakkolimpia elmaradt, a FIDE július 22-től augusztus 30-ig 
rendezte az Online Rapid Sakkolimpiát. A több divízióból álló, továbbjutásos online rapid versenyen a 
világ közvetlen élmezőnyéből is sokan részt vettek.  

Nők: Hoang Thanh Trang (2338), Papp Petra (2297), Gara Tícia (2274), Gara Anita (2279); Férfiak: 
Gledura Benjamin (2619), Erdős Viktor (2580), Bánusz Tamás (2614), Balog Imre (2626); U20 lányok: 
Gaál Zsóka (1816), Demeter Dorina (1885); U20 fiúk: Kozák Ádám (2438), Persányi Barnabás (2019); 
szövetségi kapitány: Papp Gábor. 

Az eredmény felülmúlta a várakozásokat. A magyar csapat az öt divízió közül a másodikban 
kapcsolódott be, onnan csoportgyőztesként jutott az első divízióba, ahol harmadik helyen zárt. Az 
egyenes kieséses szakaszban a németeket legyőzve bejutottunk a negyeddöntőbe, ahol végül szoros 
mérkőzésen búcsúztunk a végső győztes Oroszország ellen. 

A versenyen igazán kiemelkedőt alkotott ifjúsági játékosunk, Kozák Ádám, aki az egész versenyen 
brillírozott, szinte minden játszmáját megnyerve a csapat messze legjobb pontszerzője lett, sőt a 
verseny szépségdíjas játszmájáért folyó küzdelemben Alexei Shirov mögött 2. helyet ért el. A részvétel 
kb. 2 millió forintba került. 
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Online Sakkolimpia 2021 

2021-ben nagyjából megismételtük az előző év eredményét, a második Online Sakkolimpián is a 
negyeddöntőig jutottunk. 

Férfiak: Erdős Viktor (2614), Bánusz Tamás (2554), Gledura Benjámin (2619), Balog Imre (2630); Nők: 
Papp Petra (2227), Hoang Thanh Trang (2358), Lázárné Vajda Szidónia (2239), Havanecz Bianka (2139); 
U20 lányok: Gaál Zsóka (12002), Karácsonyi Kata (1785); U20 fiúk: Kozák Ádám (2552), Borhy Marcell 
(2167); szövetségi kapitány: Papp Gábor. A részvétel kb. 2 millió forintba került. 

Csapat EB 2019 

A 22. Sakkcsapat Európa-bajnokság a grúziai Batumiban zajlott 2019. október 23-tól november 3-ig. 
Magyarország női csapata a hetedik, a férfi pedig a tizedik kiemelt volt a rajtlistán. Végül a férfiaknál 
és a nőknél is orosz siker született. A magyar női válogatott a 10. helyen zárt, míg a férfiak a 26. helyen 
fejezték be a sorozatot.  

A nőknél Hoang Thanh Trang, Gara Anita, Lázárné Vajda Szidónia, Gara Tícia és Terbe Julianna, a 
férfiaknál Gledura Benjámin, Erdős Viktor, Berkes Ferenc, Bánusz Tamás és Prohászka Péter alkották a 
keretet. A legerősebb játékosaink közül többen nem vállalták a játékot, melynek részben anyagi, 
részben szakmai okai voltak. 

A verseny számunkra legjelentősebb sikere a férfiakat illetően Berkes Ferenc tábladíja a 2. táblán. A 
részvétel költsége mintegy 10 millió forint volt. 

Csapat EB 2021 

A 2021 novemberi szlovéniai csapat Európa-bajnokságot a 16. helyen zárta a táblasorrendben Erdős 
Viktor, Berkes Ferenc, Bánusz Tamás, Gledura Benjámin, Kántor Gergely összeállításban kiutazó 
válogatott (kapitány: Ács Péter). A végeredmény és a verseny második felében elszenvedett vereségek 
intő jelként szolgáltak, de nem tükrözték a csapat szakmai teljesítményét. Összességében 17 Élő-pont 
pluszban zárt a válogatott, Gledura Benjámin aranyérmes lett a 4. táblán, Berkes Ferenc ugyancsak 
2750 feletti performansszal zárta a tornát, Erdős Viktor közel az elvárásának megfelelő pontszámmal 
tartotta az éltáblát, Kántor Gergely pedig 2640-es teljesítménnyel mutatkozott be a válogatottban.  

Ugyanitt óriásit küzdött a magyar női válogatott. Egy utolsó fordulós drámában dőlt el a helyezésünk 
sorsa, de nem bírtunk az ukránok négyesével, így a tizenkettedik helyre zuhantunk vissza. A versenyre 
sajnos nem sikerült jól a felkészülés, forrás hiányában kevés edzőtábort tudtunk tartani, és több top 
játékosunk sem vállalta a játékot ilyen körülmények miatt. A kiutazó keretben (Lázárné Vajda Szidónia, 
Gara Tícia, Gaál Zsóka, Terbe Julianna, Mihók-Juhász Barbara) a rutint kevertük a fiatalos lendülettel, 
ami végül bevált, a zárófordulóban az éremért játszottunk Ukrajna ellen. Hihetetlen fordulatok után 
végül elveszítettük a csatát, szomorúan, de büszkén érkeztünk vissza Magyarországra. A részvétel 
költsége kb. 11 millió forint volt. 

Mitropa Kupák 

A korábbi hagyományokhoz hűen minden évben részt vettünk a 10 ország részvételével megrendezett 
Mitropa Kupán, akár személyes jelenléttel, akár hibrid lebonyolításban rendezték meg. Minden 
esetben ifjúsági és felnőtt vegyesválogatottal szerepeltünk, és összességében nagyon sikeres 
szereplést tudhatunk magunk mögött. A férfiaknál és a nőknél összesen egy arany, egy ezüst és három 
bronzéremmel gazdagodtunk a négy év alatt. 

A költségvetés évente lebonyolítástól és helyszíntől függően 2,5-4 millió forint volt, kivéve Korzikát 
(2022), ami a nehéz megközelítés miatt majdnem 5 millióba került. 
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Utánpótlás válogatottak 

Előbb Ribli Zoltán, majd Gonda László vezetésével vettek részt csapataink, versenyzőink az ifjúsági 
világversenyeken és válogatott eseményeken. A négy év nagyon vegyes eredményeket hozott, de 
összességében gyakran számolhattunk be sikerekről. A legjelentősebbek dióhéjban: 

2019. Mitropa kupa: férfi csapat arany, női csapat bronz 
2019. U18-as rapid és villám Eb: Kozák Ádám két aranyérem 
2020. U14 Online Vb: Gaál Zsóka ezüst 
2021. Mitropa kupa: női csapat ezüst 
2021. U14 Online Vb: Gaál Zsóka arany 
2022. Mitropa kupa: férfi és női csapat bronz 
2022. Ifjúsági Rapid Eb: Pásti Áron arany, Borhy Marcell 
ezüst, Sulyok Eszter bronz 
2022. Ifjúsági Csapat Eb: U12 lány ezüst, U18 lány bronz 
2022. Ifjúsági Blitz Eb: Demeter Dorina ezüst, Palczert 
Mátyás bronz 
2022. Egyéni Ifjúsági Eb: Karácsonyi Kata ezüst 
2022. U20 Vb: Kozák Ádám ezüst (állami jutalommal járó 
eredmény) 
Karácsonyi Kata 2020 novembertől fél éven keresztül 
vezette az U14-es világranglistát, Gaál Zsóka pedig a világ 
legfiatalabb női nemzetközi mestere lett, és nem sokkal 
később debütált a felnőtt válogatottban. 

 

Szeniorok 

Szenior sakkozóink három világversenyen vettek részt a négy év alatt, két Sakkcsapat Világbajnokságon 
és a Sakkcsapat Európa-bajnokságon. 2020-ban a Vb-n a 65+ kategóriában Faragó Iván, Horváth Tamás, 
Hardicsay Péter, Döry Jenő, Boguszlavszkij Jevgenyij összeállításban 16. helyen végeztünk, az Eb-n  
2021-ben Volosin Vlagyimir és Restás Péter került be a csapatba, és 9. helyen zártunk. 

A 2022-es Vb-n már az 50+ kategóriában is el tudtunk indulni, így két csapattal képviseltettük 
magunkat. A 65+ kategóriában Hardicsay Péter, Döry Jenő, Glatt Gábor, Szabolcsi János és Végh Endre 
összeállításban a 6. helyen zárt, az 50+ kategóriában a Horváth József, Varga Zoltán, Krizsány László, 
Horváth Péter összeállítású csapat az 5. helyen végzett. Az eseményeken való részvétel költsége 
versenyenként 1,5-3 millió forint volt. 

 

Parasakk 

A fogyatékossággal élők sakkjában az utóbbi években jelentős előrelépés történt. 2023-ban részt 
vettünk a Fogyatékossággal Élők Sakkolimpiáján, és Varga Zoltán szövetségi kapitány csapata egyből 
9. helyet ért el a Zámbó Zoltán, Máté Balázs, Paál-Szűcs Attila, Ács Gábor, Paál András összeállításban. 
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Ennek azonban voltak előzményei a 
közelmúltban, más világversenyek mellett a 16. IBCA 
Vaksakk Olimpián (Rodosz) is a 9. helyen végzett a 
magyar vaksakk válogatott. A látássérültek 
válogatottja a FODISZ szervezésében, az MSSZ-szel 
együttműködve vett részt a tornán. Hazánkat az FM 
Zámbó Zoltán, Györkös Lajos, Kovács Apolló, Szilágyi 
Sámuel, Rév Miklós és Voján István összeállítású 
csapat képviselte, a szövetségi kapitány itt is Varga 
Zoltán volt. Ezek közül közvetlen költséget (kb. 500 
ezer forint) az MSSZ-nek csak az idei Sakkparalimpia 
jelentett. 

Hazai versenyek 
A 2019-2020. években a hazai versenyek száma a járványhelyzet miatt a negyedére csökkent, de 2021-
ben gyorsan visszaált a megszokott trend, sőt az előzőekhez képest hirtelen nőtt a megrendezett 
versenyek száma. Ugyanakkor a COVID időszak alatt az online események száma megsokszorozódott, 
és az online játék a COVID után is népszerű maradt. 

Magyar Bajnokságok 

A Magyar egyéni bajnokságot – a COVID miatt elmaradt 2020-as eseményt leszámítva –  minden évben 
meghívásos versenyként tudtuk lebonyolítani, ami jelentősebb költséggel jár ahhoz képest, mint 
korábban a nyílt magyar bajnokságok esetében. Az évenkénti költségvetés 12-14 millió forint volt. A 
bajnokság 2019-ben és 2021-ben dr. Hetényi Géza emlékverseny is volt egyben, ezért a költségvetés 
50%-ával támogatóként/társrendezőként beszállt dr. Csaba Árpád, illetve cége, a Garuda Irodaház. 
A lebonyolításban az MSSZ munkatársai mellett a Karoskút Zrt. is minden esetben részt vett, 2022-ben 
pedig a Tuxera szállt be támogatóként. 

2019-ben Almási Zoltán és Gara Tícia, 2021-ben Ács Péter és Terbe Zsuzsanna, 2022-ben pedig 
Prohászka Péter és Terbe Zsuzsanna lettek a magyar bajnokok. 

Rapid Magyar Bajnokságok 

A Magyar Rapid Bajnokságot, amely mind a négy évben Csaba Árpád emlékverseny is volt, az MSSZ 
szakmai támogatásával, illetve kismértékű költségvállalásával (a versenyhez szükséges felszerelések 
mellett a férfi és női bajnok rapid Eb-n való részvételét 
biztosította az MSSZ) szervezte meg Ajkán dr. Csaba Árpád 
vezetésével a Sportváros Ajka Nonprofit Kft., a 
Sentimento Ajka BSK, valamint a város sakkszakosztályai.  

2019-ben Gledura Benjámin és Terbe Julianna, 2020-ban 
Bánusz Tamás és Papp Petra, 2021-ben Balog Imre és 
Papp Petra, 2022-ben Gledura Benjámin és Hoang Thanh 
Trang győzelmével végződött a rapid bajnokság. 

Szintén Ajka adott otthont minden évben a Szenior 
Magyar Bajnokságnak, melynek szervezését  minden 
esetben Czingler Sándor vállalta. 

Parasakk Magyar Bajnokság 

A fogyatékosok sakkjára az MSSZ igyekezett nagy figyelmet fordítani. A világon egyedülállóként a 
látás-, hallás- és mozgássérültek közös magyar bajnokságát Magyarország rendezte meg immáron 
két alkalommal. A Magyar Paralimpiai Bizottsággal és a FODISZ-szal közösen, évente több mint 1 millió 
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forint költségvetéssel szervezett országos esemény 2021-ben 23, 2022-ben 17 versenyzővel került 
megrendezésre, mindkétszer kiváló körülmények között a budapesti ibis Styles Hotelben, és mindkét 
alkalommal Zámbó Zoltán FIDE mester győzelmével ért véget. Az egyedi versenyrendszer felkeltette 
a FIDE Parasakk Bizottságának figyelmét is, és ajánlják a többi tagországnak is a versenyrendezés ezen 
formáját. 

Hazai versenyek, versenyengedélyek 

A Nemzeti Csapatbajnokságot egy átfogó felülvizsgálat eredményeképpen kiszámítható és változatlan 
formában működtettük a négyéves ciklus alatt. Az NB díjazásából kiindulva az MSSZ megalkotta az 
integrált pontrendszert, melynek alapján – a COVID sújtotta 2020-as évet leszámítva – az egyesületek 
több szempontot figyelembe véve kapták a megduplázott összegű díjazást, a korábbi 2 millió forint 
helyett immáron évi 4 milliió forintos díjalappal. A visszajelzések alapján időszerű mind a szuperliga, 
mind a pontrendszer teljes körű felülvizsgálata. 

Az utóbbi négy évben, leszámítva a járványhelyzet időszakát, a FIDÉ-hez bejegyeztetett versenyeink 
száma megközelítően 400 db volt. A FIDÉ-hez be nem jelentett, de általunk ismert sakk események 
száma minimum 600 (a standard, rapid és villám kategóriát együttvéve), de beszámítva az iskolai 
versenyeket és a Diákolimpiát, ennél jóval több is lehetett. Kb. 50 ismert online versenyről is tudunk 
éves szinten. Tehát az átlag normál évben kb. 1000 sakkverseny volt. 206 tagegyesületünk 185 
csapattal vet részt az országos és a területi csapatbajnokságokban. 

A hazai éves versenyengedélyek száma – bár a világjárvány alatt visszaesett – 2022-re újra növekvő 
tendenciát mutatott, és 2023-ban várhatóan újra eléri, sőt talán meg is haladja a 2019-es darabszámot. 

Évenkénti bontásban:

2022: 4793 db 2021: 4521 db 2020: 4944 db 2019: 5218 db 

Sakkolimpia Budapest 2024 
A FIDE elnökségének (Presidental Board) 2019 szeptemberi ülését Budapesten az MSSZ látta 
vendégül, és az azt követő hónapok sportdiplomáciai lépései egyenes úton a 2024-es Budapesti 
Sakkolimpia megpályázásához, majd a pályázat megnyeréséhez vezettek. A FIDE elnöke, Arkagyij 
Dvorkovics úr és az elnökség tagjainak budapesti tanácskozása jó alkalmat kínált a meghívott 
vendégeknek a találkozásra a magyar kormányzat és sportirányítás vezetőivel.  

A lefolytatott nemzetközi lobbitevékenység és a jól megírt pályázat döntő jelentőségű volt egy olyan 
mérvű nemzetközi esemény megvalósításában, mint a 2024-es Sakkolimpia, mely résztvevői létszámát 
tekintve a világ 5. legnagyobb sporteseménye, és presztízsét tekintve is igen jelentős. 

A Sakkolimpia az akkori tervek szerint 2020-ban Oroszországban, 2022-ben Fehéroroszországban 
került volna megrendezésre. (Ez később módosult, a 2020-as rendezvény a pandémia miatt elmaradt, 
2022-ben pedig elvették Moszkvától a versenyt, és Indiának adták a rendezés jogát.) Már akkor látható 
volt, hogy esélyünk nyílik arra, hogy a 2024-es Sakkolimpiát Magyarországra „hozhassuk”, 
megrendezését megpályázhassuk. A 2024-es Sakkolimpia megrendezésére vonatkozó pályázatra 2020 
tavaszán kellett jelentkezni. A Magyar Sakkszövetség elkötelezett abban, hogy a magyar sportot és 
hazánkat a világ sportolói, sportvezetői, és sportturistái számára vonzó célponttá tegye, ebbe a 
programba a FIDE elnökségi ülésének és a Sakkolimpiának a megrendezése egyaránt kiválóan beleillik. 

Magyarország ezt megelőzően az utóbbi években nem szerepelt komoly nemzetközi versennyel a 
világ sakktérképén, így a Sakkolimpia rendezésének joga, már annak esélye is különleges jelentőséggel 
bírt. A Presidental Board ülésére a 24 fős FIDE elnökség mellett 7 fő FIDE menedzsment, 10 fő FIDE 
hivatalnok, valamint 9 fő egyéb meghívott érkezett a világ minden pontjáról. 
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Időrend: 

2019. szeptember 6-9.: FIDE PB ülés Budapesten, a Sakkolimpia rendezése kilátásba kerül 
2019 november 30 - december 4.: Korcsoportos Rapid Európa-bajnokság, tárgyalások az ECU és a 
FIDE vezetőivel 
2020. január: Sportújságírók Nemzetközi Szövetségének (AIPS) kongresszusa, Budapest, a rendezés 
szándékának a sajtó felé való nyilvánossá tétele 
2020. február 26-29.: a FIDE rendkívüli kongresszusa Abou Dhabiban magyar felszólalással 
2020. április: Kormánygarancia a Sakkolimpiára 
2020. május 1.: Sakkolimpiai pályázat benyújtása 
2020. december 6.: FIDE kongresszus döntése: Magyarország rendezheti a 2024-es Sakkolimpiát 
2021 április: A Gazdasági Kabinet jóváhagyja a Sakkolimpia költségvetését 
2021. június 23.: Sakkolimpia: FIDE szerződéskötés 

Azóta a projekten folyamatosan dolgozunk, 
javában folynak az előkészületek. Előbb első 
állami partnerünkkel, a Nemzeti 
Sportügynökséggel kezdtük meg a munkát, 
megalakult a szervezőbizottság irányító testülete, 
melybe az MSSZ két (Nádasi Tamás és dr. Font 
Gusztáv), az NSÜ három (Veszely Katalin, dr. 
Polyánszky Zoltán, Mihók Attila) tagot delegált. Az 
irányító testület elnökének közös döntéssel dr. 
Polyánszky Zoltánt, a Miniszterelnökség korábbi 
főosztályvezetőjét jelöltük meg. 2023. január 1-
jén megalakul a Nemzeti Rendezvényszervezési 
Ügynökség, akik állami oldalról átvették a 
projektet az NSÜ-től, megkezdtük a tárgyalásokat, 
a munka az ő partnerségükkel folyik tovább. 

A Sakkolimpia kapcsán sok fontos diplomáciai és kommunikációs lépés is tettünk, többek között készült 
egy promóciós film ifjúsági sakkozók részvételével, és Szabó László MSSZ elnök előadást tartott a FIDE 
közgyűlésen 2022-ben Chennaiban, ahol munkatársainkkal a Sakkolimpián és a Kongresszuson igen 
hasznos megfigyelő programot is tartottunk, szakmailag felmérve a jó praktikákat, és begyűjtve 
rengeteg hasznos információt a 2024-es rendezés kapcsán. 
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A budapesti Sakkolimpiának tagadhatatlanul sok előnyére számítunk a 
hazai sakk számára. Bár a munka és a sportágfejlesztés java még 
hátravan, a sakk már most is profitált az esemény hazai 
megrendezéséből, hiszen az MSSZ a versenybíró- és az edzőképzést is 
tudta fejleszteni az esemény előkészületeként, emellett promóciós 
eseményként 2022-ben a Magyar Egyéni Sakkbajnokság 10 millió, a 
Polgár Judit nevével fémjelzett Global Chess Festival 11 millió forintos 
támogatást kapott a Sakkolimpia költségvetéséből. 2023-ban pedig a 
dr. Polyánszky Zoltán vezette Olimpia Sportegyesület által szervezett 
Sakkolimpia Expót támogatja az MSSZ a budapesti Sakkolimipa 
költségkeretéből. 

Ifjúsági sakkozás 
Az ifjúsági sakkozás több fontos feladat szervezését igényli, hiszen mind a tömegbázis építése, mind az 
ifjúsági élsakkozás (tehetségkutatás és képzés) területét kell működtetni és mindezt hat korosztályban 
(sőt idén a junior korcsoporttal) valójában hét korcsoport fiú és leány sakkozását irányítja az MSSZ 
Ifjúsági Bizottsága.  

Ezen a területen  a közép - és hosszútávú elképzelések, mint a versenyrendszer kialakítása, az ifjúsági 
élversenyzők oktatása és a szakemberek, edzők, oktatók képzése mellett, a konkrét események 
szervezése, lebonyolítása és a kiemelkedően eredményes ifjúsági versenyzők évi 10 millió forintos 
edzés- és versenytámogatása voltak azok a feladatok, amelyekre az MSSZ nagy hangsúlyt fektetett az 
elmúlt időszakban, és amelyre az évi 25 milliós Sport XXI. állami forrás mellett még jelentős összegeket 
fordított a szövetség. 

Részben átalakítottuk a versenyrendszert, ami egy új eseménnyel az Olimpiai Reménységek 
Tornájával egészült ki, és a körmérkőzéses OB rendszerével egy színvonalas versenyt hoztunk létre a 
világversenyek kvalifikációjának eldöntésére. Ez az országos korcsoportos bajnokság pénzdíjas 
verseny lett, minden korcsoportban a bajnok 70, az ezüstérmes 50, a bronzérmes 30 ezer forintos 
versenyzési keretet nyert. 

2020-ban három támogatási szintet felállítva létrehoztuk az Ifjúsági Támogatási Programot, amely 
évente 10 millió Ft összegű felkészülési és versenyzési keretet biztosított az ifiknek az elért 
eredmények alapján. A programban az A kategória 1 millió, a B 500 ezer, a C kategóriában szereplők 
pedig 200 ezer Ft éves versenyzési keretet kaptak. 
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Átszerveztük és újraindítottuk a Maróczy Géza Központi Sakkiskolát, amely Maróczy Géza Utánpótlás 
Központként az idén már négy csoportban folyó oktatás mellett, Gonda László vezetésével a válogatott 
ifjúsági versenyzők edzőtáboraival egészült ki, ahol nagymester edzéseket hallgathattak a fiatalok 
Erdős Viktor, Prohászka Péter és Fodor Tamás előadásában. Erre a programra 2022 évben egy 15 
milliós állami pályázatot nyert az MSSZ, amely még lehetővé tette, hogy egy online oktatási kurzust is 
elindítson a szövetség. 

Ezek a „befektetéseink” gyümölcsöztek az utóbbi évek fent bemutatott nemzetközi sikereiben. Az 
MSSZ vezetése ígéretet tett arra, hogy a szövetség az állami források 40%-át az utánpótlás terület 
fejlesztésére fordítja, ahogy a fentiekből kiderül, ennél jelentősen több forrást biztosítottunk a 
fiatalok edzésére, versenyeztetésére, eredményeik támogatására.  

Sportdiplomácia 

Kitüntetések 

Az MSSZ igyekezett a kormányzat, a sportirányítás és a hazai sportszeretők figyelmét is a sakk 
sportágon tartani, többek között országos szintű díjakra, díjazásokra való jelöléseinknek köszönhetően. 

A korábbi elnökségi tagunk, az olimpiai bajnok Csom István 2021-ben a Magyar Érdemrend 
Tisztikeresztje kitüntetésben részesült. A négyéves időszakban Csom István mellett állami kitüntetést 
kapott Krizsán (Bilek) Edith és Szabó László is.  

Kozák Ádám 2023-ban az NVESZ Év Sportolója díjat kapott az NVESZ Év Sportolója Gálaünnepségen. 

Online sakkolimpiai csapatunkat jelölték az M4 Sport – Az Év Sportolója Gálán az év csapatai közé. 
Egy-egy Gálán pedig díjátadó volt Portisch Lajos és Ivánka Mária is. 

Nemzetközi szint 

Az MSSZ aktív közreműködésével, 10 ország együttműködésében létrehoztuk a Mitropa Association-
t, amely egy önálló jogi személy, és a tervek szerint Európa-szerte javítani fogja a sakkszövetségek közti 
együttműködést, közös szervezéseknek, iskolai, ifjúsági és válogatott szinten a jó tapasztalatok 
cseréjének állunk elébe általa. Közösen benyújtottunk az iskolai sakk fejlesztését megcélozva egy 
Erasmus+ pályázatot, melyet elsőre ugyan nem sikerült megnyernünk, de 2024-ben újra próbálkozunk. 

Részt vettünk minden FIDE és ECU közgyűlésen Görögországtól Szlovénián és az Egyesült Arab 
Emirátusokon át Indiáig, dr. Font Gusztáv FIDE delegátus mellett Szabó László elnök és Kapás Róbert 
főtitkár képviselte hazánkat az eseményeken. Minden ilyen nemzetközi találkozóval, minden 
előadással és lefolytatott megbeszéléssel közelebb kerültünk a sikeres budapesti Sakkolimpiához, és 
javítjuk pozícióinkat a nemzetközi sakkéletben. 

Gyömbér Tamás országos főbíró bekerült az ECU öt tagú versenybíró bizottságába, ami számára 
szakmai, számunkra diplomáciai mérföldkő. 
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Az AIPS (Nemzetközi Sportújságíró 
Szövetség) 2021-es kongresszusát Budapesten 
rendezték, melyen az MSSZ jelentős szerepet 
kapott, a kétszeres sakkolimpiai bajnok Polgár 
Zsófia, valamint Szabó László MSSZ elnök 
segítségével bemutatkozott a budapesti 
sakkolimpiai pályázat a világ sportújságíró előtt. Az 
eseményen legjobb fiatal versenyzőink közül 
többekkel játszhattak a résztvevők. 

A COVID sújtotta időszakban – és persze már 
előtte is – igyekeztünk építeni a nemzetközi 
kapcsolatokat, online ifjúsági és női válogatott 

mérkőzéseket rendeztünk Szerbiával, Németországgal, Kazahsztánnal, Nigériával, sőt egy mongol-
magyar rapid mérkőzés is létre jött. Az eseményeket streamen lehetett élőben követni. 

A FIDÉ-vel az utóbbi években egyre jobb adminisztratív kapcsolatot ápol az MSSZ, amire a nemzetközi 
szereplések gördülékeny ügyintézése és a közös eseményszervezés miatt nagy szükség van. A 
minősítések, ÉLŐ-pontok intézése a FIDE felé folyamatosan és reklamációk nélkül zajlik. A korábbiaknál 
nagyobb figyelmet fordítottunk az elhunytak nevének karbantartására a FIDE honlapon. 

Hazai szint 

Amióta „nem olimpiai sportágként” a sakk a MOB-tól átkerült a Nemzeti Versenysport Szövetséghez, 
az állami sportirányítás szemében a sportág hátrébb szorult. Az NVESZ-en belül sem kezelték a 
szövetségünket kiemelten, azonban sikerült Nádasi Tamás MSSZ alelnököt beválasztatnunk az NVESZ 
elnökségébe, ezáltal a köztestületben való képviseletünk sokat javult, és – talán ennek is köszönhetően 
– 2022-ben és 2023-ban a működési támogatásunk növekedni kezdett.  

2023-ban indult a Schmitt Pál által kezdeményezett Virtuális Sportmúzeum, melybe az MSSZ 
vezetőségének kérésére a sakk is első körben bekerült, az 1978-as sakkolimpiai bajnok csapatunk 
megtalálható a gyűjteményben. 

Az MSSZ 100 éves évfordulóját pedig, ha nagyszabású 
rendezvényt az általános vészhelyzet miatt nem is sikerült 
tartanunk, a lehetőségekhez képest méltó módon ünnepeltük, 
egy ünnepi közgyűlés keretében 2021-ben ugyanis bemutattuk 
akkor frissen megjelent hiánypótló saját könyvünket, A magyar 
sakk arcképcsarnoka, Százéves a Magyar Sakkszövetség címmel. 
A kiadvány a Magyar Sportújságírók Szövetsége Nagy Béla 
Programjának támogatásával, és szakíróink, valamint Döry Jenő 
és Nádasi Tamás áldozatos szervezőmunkájának köszönhetően 
készült el. Emellett a Nagy Béla Programból több más sakk 
szakkönyvnek is sikerült támogatást szereznünk. 

 

2020-ban Maróczy Géza születésének 150. évfordulóját 
ünnepeltük, emlékévet tartottunk többek között sakkversennyel, 
emléktábla-avatással, a nagymester sírjának megkoszorúzásával. 

 

Az MSSZ közgyűlésein külön figyelmet fordítottunk a hazai sakkozásért aktívan tevékenykedő 
sakktársainkra, a négy év alatt 30 díjat (Maróczy Géza díj, Barcza Gedeon díj, Bagonyai Attila díj, „A 
magyar sakkozásért” díj) adtunk át. 
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Magyarország egyetlen sakk szaklapjának, a Magyar Sakkvilágnak működéséhez a korábbiaknál sokkal 
biztnságosabb környezetet teremetettünk. 

Portisch Lajos, a Nemzet Sportolója az MSSZ-nek ajándékozta sakk szakkönyvtárát, melyet nagy 
becsben tartunk, és keressük a módját, hogy közkinccsé tegyük. 

Kommunikáció 
2020 márciusában az MSSZ segítségével, és Papp Gábor akkori női szövetségi kapitány és ötletgazda 
irányításával elindult a Hello, Sakk! online csatorna, aminek fő célja – a sakk népszerűsítésén túl – az 
ifjúsági versenyzők fejlődésének segítése. Az online streaming világában a sakk itthon akkor még 
kisebb szerephez jutott, mint az e-sportok, ezen a tendencián igyekezett változtatni a csatorna, melyen 
keresztül számos fontos hazai eseményről és magyar sakkozók, válogatottak nemzetközi szerepléséről 
láthattak élő közvetítést, elemzéseket az érdeklődők. 

Az MSSZ honlapján újraterveztük az ifjúsági sakk aloldalakat, sőt a honlaphoz kötődően elindult a 
Maróczy Géza Utánpótlás Központ saját oldala, melyen az ifjúsági válogatott sakkozók versenyeivel, 
önállóan megrendezett vagy versennyel egybekötött hazai és nemzetközi edzőtáboraival, és magukkal 
a játékosokkal kapcsolatos híreket találnak az érdeklődők. 

A Magyar Sakkszövetség és a LearningChess együttműködésének 
eredményekét – a szakanyagok fordítását és a licencek kezelését 
az MSSZ vállalta – 2020. szeptember 1-től már magyar nyelven is 
elérhetőek a LearningChess világszerte népszerű online 
tananyagai. A tananyagok és az oktató/menedzsment rendszer 
ingyenesen hozzáférhető a sakkegyesületek mellett a magyarországi és határon túli iskolák számára az 
Online Sakksuli program keretében.  A program célja a magyar sakkozás utánpótlás bázisának jelentős 
kiszélesítése, edzőképzés és tehetségkutatás. A könnyen kezelhető felületen önállóan is elvégezhető 
izgalmas leckék nagymértékben megkönnyítik a sakkjáték tanítását folyamatos tematikát biztosítva az 
oktatóknak, és kiválóan kiegészítik a tábla melletti sakkoktatást is. 

Az MSSZ facebook oldalát a korábbiaknál aktívabban kezeltük, igyekezve minden hasznos és/vagy 
érdekes információval ellátni az odalátogatókat. 

Bizottságok és képzések 
2021-ben Ács Péter elnökletével megalakult az MSSZ Edzőbizottsága azzal a céllal, hogy az MSSZ 
megfeleltetési szabályzatát felülvizsgálja, és a szintén a jelenlegi elnökség alatt megalakult Oktatási-
Kutatási Bizottsággal együttműködve az edzőképzés koncepcióját kidolgozza, valamint az edzőképzés 
MSSZ illetékességébe tartozó részét szervezze. A bizottság a Testnevelési és Sporttudományi 
Egyetemmel rendszeres tárgyalásokat folytat a többszintű edzőképzéssel kapcsolatosan. 

Azóta Gál Tamás és Pálkövi József vezetésével rendszeresen zajlik sakkoktatók, edzők továbbképzése, 
sőt 2022-ben az ifjúsági sakkozók szülei számára a Szülőakadémia is beindult. 

Megalakult a Versenybíró Bizottság, amely immáron nem csak az NB-s versenyrendszer 
versenybírósága, hanem minden MSSZ égisze alá tartozó versenyre hatáskörrel bír. Ez a bizottság 
hiánypótló volt a szövetségben, mivel a nem az MSSZ által szervezett hazai versenyek jogi helyzete 
ezidáig tisztázatlan volt. 

Évtizedekig váratott magára, de végre sikerült megvalósítani a versenybíró képzés átalakítását, a 
követelmények egyértelműsítését, hogy a FIDE elvárásainak a lehető legjobban megfeleljen. 
Átalakítottuk az oktatásmódszertant, a versenybírói szinteket, a vizsgáztatás rendszerét, és bevezettük 
a FIDÉ-nél már bejáratott normarendszert, hogy végre a szakmai gyakorlat is elvárás legyen a bírói 
címek megítélésénél. 
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A Fegyelmi Bizottságra is jutott elég feladat a négy év alatt, az ő munkájuk is sokat tett a hazai 
sakkozáshoz, hiszen időnként szükség van rá ahhoz, hogy a sakk sportág tiszta maradjon. 

A FIDE szabályváltozásokat folyamatosan nyomon követtük, lefordítottuk őket, és rendszeresen 
közzétettük a MSSZ honlapján. 

Gazdálkodás 

Maróczy program 

A négy év alatt ugyan nem sikerült az eredetileg tervezett nagyságrendű állami támogatásokat 
kilobbizni a sportágnak, noha az Emberi Erőforrások Minisztériumával és saját szakembereinkkel közös 
munkánk eredményeképpen 2020-ban benyújtottuk az állami sportirányítás felé a Maróczy Géza 
Sportágfejlesztési Programot, melynek célja a sakk sportág megerősítése, hogy már a közeljövő is a 
sportág fényes múltjához méltó legyen. A programban négy évre vonatkozóan először évi 500 millió 
forintos költségterv szerepelt, amely garancia lett volna a sikeres sportágfejlesztéshez, később ezt a 
Gazdasági kabinet kérésére a kétharmadára csökkentettük, azonban a szükséges támogatást végül 
nem kapta meg a szövetség. 

Tervtörténet 

2020 április: Kormánygarancia a Sakkolimpiára, egyben az EMMI és az MSSZ kormányhatározatban 
való felkérése a sportágfejlesztési terv kidolgozására 

2020 július: Az EMMI szakmai felügyeletével kidolgozott „Maróczy Géza Program - A Magyar 
Sakkszövetség szakmai programja 2020-24” benyújtása 

2021. február 11.: Gazdasági Kabinet tárgyalja a Maróczy programot, módosításokat kérnek 

2021. február 14.: Módosított költségterv és előterjesztés benyújtása a Gazdasági Kabinet részére 

2021. március 4.: A Gazdasági Kabinet ülésén a várakozással ellentétben nem kerül napirendre a 
Maróczy Program 

2021. március 11.: A Gazdasági Kabinet ülésén a várakozással ellentétben nem kerül napirendre a 
Maróczy Program 

2021 április: A Gazdasági Kabinet jóváhagyja a Sakkolimpia költségvetését, de nem esik szó a Maróczy 
Programról 

Az MSSZ gazdasági helyzete négy éve és most 

A jelenlegi elnökség a szövetséget majdnem teljesen üres kasszával, ismert és később előkerült 
tartozásokkal vette át. Az MSSZ több mint 8 millió forinttal tartozott a válogatott játékosainak a 2018-
as Sakkolimpia kapcsán, nem állt rendelkezésünkre keret a 2019-es nemzetközi és világversenyekre, 
az alapvető állami támogatások (Működési Támogatás, illetve az ifjúsági sakkra adott céltámogatások, 
a Sport XXI és a Feltörekvő Sportágak Támogatása, a három összege nem éri el az 50 millió forintot) 
nem volt más előkészített támogatás. Voltak azonban hiányosan elkészített elszámolások egészen 
2013-ig visszamenőleg, melyekből kifolyólag hamar kiderült, hogy 27,2 millió forintot követel vissza 
az állam, tehát rövid- és középtávon igen nehéznek volt mondható az anyagi helyzet. Az állami 
követeléseket az elszámolások helyrehozásával végül sikerült szinte teljesen lenullázni, és az első 
befolyt összegekből kiegyenlítésre kerültek a tartozások is. 

Az is gyorsan világossá vált, hogy a szövetség normál működése önmagában is több anyagi erőforrást 
igényel, mint amit a várható támogatások lehetővé tesznek, hiszen a belvárosi iroda és versenytermek, 
a Magyar Sport Házában fenntartott iroda, a gépjárművek, a kötelező szervezéshez és 
adminisztrációhoz szükséges munkatársak és sportszakemberek megbízási díjai, illetve bérei és 
járulékai, valamint az egyéb kötelező költségek (könyvelő, könyvvizsgáló, jogász, köztestületek és 
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nemzetközi szervezetek tagdíjai stb.) önmagukban jóval meghaladják az évi 50 millió forintot. Saját 
bevételeink pedig általában nem érik el évente a bruttó 25 millió forintot. 

Ennek ellenére az MSSZ-t sikerült négy éven át életben és működésben tartani úgy, hogy az 
egyesületekre és a versenyzőkre háruló költségterheket nem növeltük. Sem a tagdíjak, sem a 
versenyengedélyek, sem az adminisztrációs költségek nem emelkedtek még az utóbbi egy év jelentős 
inflációja mellett sem. 

Állami és pályázati támogatások 

A négy év alatt – bár a gazdasági világválsággal sújtott 2021-es év ebből a szempontból visszaesés volt 
– összességében évről évre növekvő költségvetéssel dolgozhatott a szövetség, ami részben a hazai 
Sakkolimpiának, részben a sportág állami szintű elismertetésének köszönhető. Ez kiegészült olyan 
sikeres pályázatokkal, mint a Nagy Béla Program könyvpályázata és az Emberi Erőforrás 
Támogatáskezelő ifjúsági edzőtáborokra elnyert pályázata.  

Alább láthatóak a befolyt állami támogatások tételezve. 

 

Összességében elmondhatjuk tehát, hogy a gazdasági helyzetünk javuló tendenciát mutat, és ezen a 
2024-es Sakkolimpia csak tovább lendít majd. 

 
Budapest, 2023. március 2. 
 

Szabó László 
A Magyar Sakkszövetség elnöke 

Kapás Róbert 
A Magyar Sakkszövetség főtitkára 


